
به دربی صدویکم رسیدیم و این بازی شاید در این چند 

سال اخیر جنجالی و پرحاشیه ترین دربی ممکن باشد. 

دربی ها همیشـــه اتفاقات زیـــادی در دل خود دارند و 

کمتر اتفاق افتاده که یک بازی بین تیم های استقلال 

و پرســـپولیس کم حاشیه یا بی حاشـــیه باشد. به جز 

هواداران دو تیم که همواره از هفته ها قبل رجزخوانی 

را برای هم شروع می کنند اخیرا پیشکسوتان، مربیان، 

بازیکنان و حتی مدیران هم به این جمع اضافه شده و 

برخلاف معمـــول برای هم کری می خواهند. این بازی 

اغلب به دلیل هیجان زیاد طبیعی است که عوامل تیم 

را درگیر خود کند و شاید به دلیل همین هیجان است 

که گاها بازیکنان با توانایی های خود بیگانه شده و در 

دربی آن طور که توقع می رود ظاهر نمی شـــوند. فشار 

این بازی و اســـترس و هیجانات دربی را فقط بازیکنان 

دو تیم می توانند درک کنند. به بهانه دربی 101 این 

بار به ســـراغ علی علیزاده رفتیم. او که سابقه بازی در 

هر دو تیم استقلال و پرسپولیس را دارد دقایقی کوتاه 

در مورد این بازی با ما گفت وگو کرد که می خوانید. 

امسال به لطف جام حذفی یک دربی اضافه رقم خورد 

و می توانیم از هیجان این بازی بهره مند شویم. با توجه 

به شرایط این دو تیم دربی صدویکم را چطور می بینید؟

دربی صدویکم دربی متفاوتی است. دو تیم هیجان زیادی 

برای این بازی دارند و برای اثبات خود می خواهند هر طور 

شده برنده از زمین خارج شوند. به قول ورزشی ها اما آتش 

اســـتقلال برای این بازی تندتر است. آنها عطش برد دارند 

و به خاطـــر ناکامی در دربی قبل می خواهند برنده از زمین 

خارج شوند. آنها بعد از دربی، در لیگ عقب افتادند و شاید 

به همین دلیل در آخرین دربی این همه حاشـــیه به وجود 

آمد. به هر حال من منتظر یک بازی زیبا هستم. 

فکر می کنید حواشـــی بازی اجازه برگزاری دربی زیبا 

بدهد؟

این یک واقعیت است که دربی همیشه تحت تاثیر حواشی 

برگزار شده و به همین دلیل روحیه بازیکنان بیش از توانایی 

فنی آنها در بازی تاثیر می گذارد. امیدوارم حواشـــی قابل 

پیش بینی این بازی و کری هایی که خوانده می شود درنهایت 

کار را به دعوا نکشاند. تجربه به من می گوید این بازی حالت 

عادی نخواهد داشت و شک نکنید بازی حساس و مهمی 

برای هر دو تیم است. پرسپولیس البته خیالش کمی راحت 

است. آنها هم قهرمان لیگ شدند و هم دربی را بردند. از این 

رو این اســـتقلال است که تمام تلاشش را می کند تا برنده 

باشد. این به معنی کم کاری پرسپولیس نیست بلکه منظور 

این اســـت پرسپولیسی ها فشار کمتری را حس می کنند و 

خونسرد تر هستند درحالی که استقلالی ها قطعا برای برنده 

شـــدن خود را به آب و آتش می زنند. از این رو فکر می کنم 

یکی از دربی های خوب و به یادماندنی در پیش است. 

از نگاه فنی با توجه به توانایی های 

خوب دو تیم آیـــا می توانیم توقع 

فوتبال زیبا داشته باشیم؟

بدون شک بار فنی این بازی بالاست. 

دو تیم در طول فصل نشان دادند که 

توانایی های زیادی دارند و بازیکنان 

به خوبی از پس دســـتورات تاکتیکی 

برمی آیند. از طرفی هر دو تیم مربیان 

قابلیت و توانایـــی دارند و می توانند 

یـــک رقابت زیبا را رقم بزنند، از این رو 

زیاد ناامید نباشیم. استقلال و پرسپولیس همیشه تیم های 

هجومی هستند و این امتیاز خوبی است. از این به بعد همه 

چیز به فکر مربی بستگی دارد. باید ببینیم در ذهن مربیان 

در طول ایـــن بازی چه می گذرد. هرچند هر دو مخصوصا 

استقلالی ها در بعضی جاها نتوانستند نتیجه بگیرند اما از 

نظر مربی و بازیکن خوب هستند و اعتقاد دارم شاهد بازی 

خوبی خواهیم بود. فکر می کنم این دو تیم با آنچه در لیگ 

نشـــان دادند می توانند در این بازی هم حساب شده بازی 

کنند و با ارائه یک بازی فنی و خوب تماشاگران را راضی به 

خانه بفرستند، البته اگر فکرشان اسیر حواشی نشود و روی 

وظایف خود تمرکز کنند. 

داوری ها در لیگی که گذشت همواره یکی از اصلی ترین 

دلایـــل اعتراض تیم ها بود و حتی دربی قبل نیز تحت 

تاثیر همین اشتباهات داوری قرار گرفت. فکر می کنید 

اعتراض تیم ها بحق بوده است؟

لیگ بیســـت ودوم از هـــر جهت متفاوت بـــود. برخی 

تیم هـــا از داوری متضرر شـــدند و 

من همیشـــه می گویم خدا کند این 

اشتباهات عمدی نباشد. استقلال 

و پرسپولیس اما توانایی هایی دارند 

که باید با تکیه بر آنها به نتیجه برسند 

چراکـــه اشـــتباهات داوری ممکن 

اســـت در هر دیداری رخ دهد. این 

دو تیم خط حمله وحشتناکی دارند. 

مخصوصا پرســـپولیس خط حمله 

آتشـــینی دارد که واقعا می تواند به 

هر تیمی ضربه بزند. پس شرایط برای برنده شدن فراهم 

است فقط  انگیزه اســـت که می تواند کمک کند تا یک 

تیم برنده باشد. 

مس هم جزء تیم هایی بود که به عملکرد داوری اعتراض 

داشت. هرچند دیگر با این تیم نیستید اما فکر می کنید 

اعتراضاتش بحق بود؟

مس جزء تیم هایی بود که بیشترین ضربه را از داوری خورد. با 

این حال آنها باز هم با ربیعی فصل خوبی را سپری کردند. به 

نظر من وقتی یک مربی با این همه اشتباهات داوری تیمش 

را پنجم می کنـــد یعنی توانایی های زیادی دارد. امیدوارم 

مسی ها ربیعی را حفظ کنند؛ چراکه هم تیم را می شناسد 

و هـــم با هواداران رابطه خوبی دارد و هم خیلی از بازیکنان 

به خاطر او مانده اند و اگر جدا شود شاید بازیکنان این تیم 

ریزش کند. ربیعی ســـه سال با مشکلات در لیگ برتر برای 

مس کار کرد حالا که تیم صاحب زمین بازی و تمرین شده 

و هتل آپارتمان مجهـــزی دارد زمان بهره برداری این مربی 

اســـت. از نظر من این مربی با توجه به اینکه دیگر دغدغه 

این امکانات را ندارد می تواند بهتر به مسائل فنی برسد و با 

یک یارگیری منطقی، نه تنها از رتبه پنجمی دفاع می کند که 

شاید مقام بهتری نیز کسب کند. در نتیجه مسی ها باید به 

این فکر کنند که بعد از این، با مربی جدید و بازیکنان تازه وارد 

چطور می خواهند به ثبات برسند. چقدر زمان لازم دارند تا 

تیمی را که ربیعی ساخته و حاضر و آماده است بسازند. در 

نتیجه در این مقطع حفظ ربیعی بهترین تصمیم اســـت. 

ضمن اینکه فکر نمی کنم مدیران این باشگاه هم راضی به 

جدایی ربیعی باشند. 

گویا اختلاف مســـی ها با ربیعی بر سر بودجه ای است 

که هنوز مشخص نشده است؟

اگر مســـی ها ربیعی را حفظ نکنند سال سختی در پیش 

خواهند داشت. بنابراین تعیین تکلیف کادر فنی و ادامه کار 

با ربیعی با توجه به بازیکنان تحت امرش بهترین کار ممکن 

است. مدیریت می تواند بودجه را استعلام کند. کار سختی 

نیست. از طرفی وقتی بازیکنی 10 میلیاردی، حرف از ارقام 

غیرمعقول و سرسام آور می زند، باید بودجه افزایش پیدا کند. 

دیگر نمی توانید بازیکنی با مبالغ زیر 12 میلیارد پیدا کنید! 

اگر مسی ها می خواهند در کورس باشند و از اینکه هستند 

بالاتر بروند و سهمیه بگیرند، باید هزینه کنند. نه مس، بلکه 

هـــر تیمی با این تفکر باید بر هزینه های فصل قبل بیفزاید 

تا از رقابت جا نماند.
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فوتبال ایران

همزمان با کاهش تعداد داوران لیگ برتری

اعضای کمیته داوران بیشتر می شوند!
کمیته داوران فدراســـیون فوتبال یکی از کمیته های دائمی فدراســـیون 

فوتبال است که مســـئولیت سیاستگذاری، برنامه ریزی و انتخاب داوران 

و ناظران داوری را برعهده دارد. البته با اضافه شـــدن دپارتمان داوری تا 

حدی از اختیارات این کمیته کاســـته شده هرچند هنوز هم وظیفه ذاتی 

این کمیته به چینش داوری ها برای رقابت های مختلف مربوط می شود. 

نکته قابل توجه اینکه از چندی پیش این کمیته 7 نفره به ریاست خداداد 

افشـــاریان، عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال و داور سابق کشورمان با 

ترکیبی جدید نسبت به ادوار قبلی کار خود را آغاز کرده و در این سال ها 

همواره تصمیم گیری های داوری برعهده این کمیته بوده اســـت. در حال 

حاضر اســـماعیل صفیری، حسین نیرویار، علی خسروی، رضا سخندان، 

حســـین زرگر و جمیله کشاورز به ریاست خداداد افشاریان کمیته داوران 

فدراســـیون فوتبال را تشـــکیل می دهند؛ این در حالی اســـت که طبق 

شـــنیده های خبرنگار »فرهیختگان« قرار است به زودی و با اضافه شدن 

مسعود مرادی و یدالله جهانبازی این تعداد در کمیته داوران به 9 نفر برسد. 

گفتنی است طی سال های اخیر و به خصوص در فصل گذشته رقابت های 

لیگ برتر، یکی از دلایلی که از آن به عنوان نقطه ضعف اصلی داوری فوتبال 

کشـــور مخصوصا رقابت های لیگ برتر یاد می شود به تعداد بالای داوران 

و ســـهمیه ای بودن آنها مربوط شده؛ این در شرایطی است که مهدی تاج 

چندی پیـــش در یکی از مصاحبه های خود اعلام کرده بود تعداد داوران 

رقابت هـــای لیگ برتر در فصل بعدی کاهش پیدا خواهد کرد. حال اینکه 

همزمان با این اتفاق و کاهش داوران در لیگ برتر قرار است تعداد اعضای 

7 نفره کمیته داوران به تعداد بیشتری افزایش پیدا کند؛ این از آن دسته 

تصمیماتی اســـت که سپری شدن زمان می تواند درست یا غلط بودن آن 

را روشن سازد. 

نقص های استقلال در مسیر کسب مجوز حرفه ای 

 6 مورد سخت افزاری، 3 ایراد اداری
و 8 مورد مالی

با اعلام قبلی کمیته بدوی صدور مجوز حرفه  ای، تنها 6 باشگاه لیگ برتری 

برای فصل آینده مجوز حرفه  ای را دریافت کرده اند و سایر تیم ها نتوانستند 

آیتم  های لازم برای اخذ مجوز را با موفقیت پشت  سر بگذارند. 

بر همین اســـاس پرسپولیس، سپاهان، نساجی، تراکتور، گل گهر و فولاد 

فعلا 6 تیمی هســـتند که با اعلام این کمیته تمام آیتم  های لازم برای اخذ 

مجوز حرفه ای را دارا بوده و این مجوز را کسب کردند. این در حالی است که 

استقلال به عنوان قهرمان فصل گذشته این رقابت ها با 17 نقص درنهایت 

موفق نشد از کمیته بدوی مجوز حرفه ای بگیرد تا کار این باشگاه به کمیته 

استیناف صدور مجوز حرفه ای بکشد. 

در این راستا چندی پیش برخی رسانه ها به نقص های استقلال پرداخته 

و این طور مطرح کردند که عدم تعیین تکلیف چند بدهی به نفراتی مانند 

استراماچونی، پادوانی و موسوی و باز بودن پرونده  های مالی تا بازه زمانی 

اعلام  شده، مشکل مالیاتی و مشکل محل برگزاری مسابقه از جمله مواردی 

بوده که اســـتقلال را با چالش مواجه کرده تا باشگاه استقلال در مجموع 

17 نقص در مدارک خود داشـــته باشد که به  صورت رسمی به این باشگاه 

اعلام شده است. 

نکتـــه قابـــل توجه اینکـــه فقط 6 نقـــص از این تعداد بـــه آیتم مدارک 

ســـخت افزاری و انتخاب استقلالی ها بر ســـر محل برگزاری دیدارهای 

آسیایی خود مربوط شده؛ چراکه این باشگاه در اقدامی عجیب ورزشگاه 

فولادشـــهر اصفهان را به عنوان میزبان خود معرفی کرده بود. 3 مورد نیز 

به آیتم ســـاختار اداری و مســـائل مرتبط با مدیریت این باشگاه مرتبط 

بوده کـــه تغییرات مدیریتی در برهه زمانی اخیر این نقص ها را به همراه 

داشـــته و ســـایر نقص های پرونده مجوز حرفه ای آبی پوشان به مدارک 

مالی آنها مربوط می شود. 

8 پنالتی زن پرسپولیس در دربی 

 امیری: برای پنالتی روی من
حساب نکنید!

حساسیت بالای دربی امروز احتمال به پنالتی کشیدن مسابقه را بالا می برد. 

مخصوصا اینکه هر دو تیم در سه فصل گذشته دو بار با هم در جام حذفی 

مصاف داشـــته اند که هر دو بازی به ضربات پنالتی کشیده شده است. در 

همین راستا سرخپوشان در طول هفته به تمرین ضربات پنالتی پرداختند 

تا مثل دو بازی قبل بازنده ضربات پنالتی نباشـــند. البته مهم ترین عاملی 

که باعث شد سرخپوشان در دو تقابل اخیر سرخابی در جام حذفی بازنده 

ضربات پنالتی باشند ضعف بوژیدار رادوشوچ و حامد لک در مهار 

ضربات پنالتی بود اما در شرایط فعلی علیرضا بیرانوند به نوعی 

متخصص گرفتن پنالتی هاست و در طول این هفته هم خیلی 

از ضربات همبازیانش را نیز در تمرینات مهار 

کرد. اما در مورد پنالتی زنان 

هم باید گفت که گئورگی گولسیانی، مهدی ترابی، 

شیخ دیاباته، سعید صادقی، سروش رفیعی، مهدی 

عبدی، میلاد سرلک و دانیال اسماعیلی فر شرایط 

بهتری نســـبت به همبازیان خود داشتند و به 

احتمال خیلی زیاد اگر بازی امشب به ضربات 

پنالتی کشیده شـــود پنالتی زنان پرسپولیس از 

ایـــن جمع خواهند بود. نکته جالب توجه اینکه 

وحید امیری بـــه همبازیانش توصیه کرده که 

اگر بازی به پنالتی کشیده شد روی او حساب 

نکنند چون اصلا علاقه ای به زدن پنالتی در 

این بازی حســـاس ندارد. دقیقا مثل 

سید جلال حســـینی که در دوران 

بازیگری اش دوست نداشت پشت 

ضربه پنالتی بایستد.

علی علیزاده در گفت وگو با »فرهیختگان«: تجربه می گوید بازی حساس به دعوا می کشد

پرسپولیس خیال راحت استقلال عطش دارد، 

  نگاه

دربی 101 امروز برگزار می شود تا قهرمان این دوره از 

رقابت های جام حذفی کشور مشخص شود. سرخابی ها 

که در رقابت های لیگ هم رقابت پایاپایی داشـــتند در 

بازی برگشـــت تقریبا برای قهرمانی با یکدیگر مصاف 

کردند که پرســـپولیس برنده آن نبرد شـــد و درنهایت 

توانســـت قهرمان لیگ شـــود. حالا این فرصت برای 

اســـتقلال پیش آمـــده که انتقام آن باخـــت را با طعم 

قهرمانی در جام حذفی بگیرد. در چنین شرایطی انتظار 

می رود بازی امروز از هر لحاظ جذاب و دیدنی باشـــد. 

اگرچه در این زمینه همه هم عقیده نیستند. اصغر مازیار 

به عنوان یک کارشـــناس اعتقاد دارد دربی های ایران 

به خاطر احتیاط بیش از حدش از سوی دو تیم با همه 

دربی های دنیا فرق دارد. او در گفت وگو با »فرهیختگان« 

نکاتی را درخصوص دربی 101 مطرح کرد که می تواند 

جالب توجه باشد. 

دربی جذابی را به خاطر ندارم
مازیـــار در ابتدای صحبت هایـــش راجع به دربی 101 

گفـــت: »کمتر به یاد دارم که دربـــی در ایران جذاب از 

آب دربیاید. اینکه این بازی کمتر تماشاگرپسند از آب 

درآمده به خاطر این اســـت که هواداران پرشمار دو تیم 

فقط توقع برد از تیم خود را دارند و ســـخت با شکســـت 

کنـــار می آیند. در چنین شـــرایطی بازیکنان و مربیان 

هم ترجیح می دهند اول بازنده دربی نباشـــند تا اینکه 

بخواهند در هر شـــرایطی بـــازی را ببرند. حتی مدیران 

هم همین تفکر را دارند که شکســـت در دربی برای آنها 

هم تبعات خواهد داشـــت. بازی امروز هم جدا از اینکه 

یک دربی است برنده آن قهرمان جام حذفی را مشخص 

می کند که این خودش باعث می شـــود تیم ها بیشتر از 

هر زمان دیگری احتیاط را سرلوحه کارشان  قرار دهند. 

با توجه به این مساله عقیده من این است که بازی امروز 

جذاب نخواهد بود.« 

فوتبال برد و باخت دارد
کارشـــناس فوتبال کشـــورمان با بیان اینکه احتیاط 

بیش از حد در دربی جایز نیست، 

عنوان کرد: »نمی توان گفت فقط 

دربی های ایران حســـاس است. 

در همه جـــای دنیـــا و لیگ های 

معتبـــر تیم های همشـــهری در 

حســـاس ترین شـــرایط به مصاف 

هم می روند اما هیچ یک از تیم ها 

اولویتش نباختن نیست. درواقع 

در دربی های بـــزرگ تیم ها برای 

اینکه تماشاگران شـــان از فوتبال 

لذت ببرند، ســـعی می کنند بهترین نمایش را داشـــته 

باشـــند. هوادار هم وقتی ببیند تیمش از هیچ تلاشی 

برای بردن و زیبا بازی کردن دریغ نکرد درصورت شکست 

با آن کنار می آید. برای همین است که می بینیم دربی ها 

در لیگ های معتبر اروپایی به مراتب از بازی های دیگر 

جذاب تر و پرگل تر است.« 

شاهد جنگ تاکتیکی نخواهیم بود
وی در واکنـــش به این ســـوال که فکر می کند از لحاظ 

تاکتیکی شـــرایط اســـتقلال بهتر است یا پرسپولیس، 

خاطرنشان کرد: »به عقیده من بازی امروز جنگ تاکتیکی 

نخواهد داشت. اگرچه دو تیم از لحاظ تاکتیکی در هفته 

اخیر مخصوصا شرایط خوب و برابر داشتند. مهم ترین 

وجه اشتراک دو تیم ثبات در نتیجه گیری است. استقلال 

در نیـــم فصل دوم مخصوصا توانســـت روند رو به جلو 

و با ثباتی در نتیجه گیری داشـــته باشـــد. پرسپولیس 

هم در کل فصل کمترین نوســـان 

را داشـــت و همواره در بین دو، سه 

تیم بالای جدول بود. من فکر کنم 

از نظر سازماندهی دفاعی شرایط 

پرســـپولیس بهتر باشد و کمتر به 

حریـــف خود موقعیـــت بدهد، از 

طرفی هـــم اســـتقلال را در خط 

حمله بســـیار زهردار دیده ام که از 

تک موقعیت های خود بهترین بهره 

را برده است.« 

برتری فردی در زمین نمی بینم
مازیار در بررسی نفرات دو تیم به این نتیجه رسیده است 

که هیچ یک از تیم ها نسبت به دیگری برتری نفری ندارد، 

او در این مورد اظهار داشـــت: »شاید بهتر باشد دو تیم را 

بیشتر از لحاظ تاکتیک تیمی مقایسه کنیم تا فردی. نقطه 

قوت پرسپولیس همان طور که اشاره داشتم در ساختار 

خوب دفاعی اش است. این تیم از لحاظ دوندگی و ایجاد 

موقعیت شـــرایط خوبی دارد و به نوعی تیمی مستحکم 

است. در مقابل استقلال هم تیمی باثبات به نظر می آید 

و در این هفته توانســـته آمار گلزنی خود را هم بالا ببرد. 

این نشان می دهد که خط حمله استقلال زهردار است.« 

فکر نمی کنم تیمی هجومی آغاز کند
کارشناس فوتبال کشورمان در رابطه با اینکه فکر می کند 

کدام یک از تیم ها با ارنج تهاجمی وارد میدان شـــوند، 

گفـــت: »هر دو مربی با تجربه و باهوش هســـتند و فکر 

می کنـــم آنها مانند تقابل قبل دو تیـــم با این تفکر وارد 

میدان شوند که ابتدا تاکتیک حریف شان را ارزیابی کنند. 

معمولا 15 تا 20 دقیقه اول دربی دو تیم فقط همدیگر 

را ارزیابی خواهند کرد و کم کم به این فکر می کنند که از 

کدام منطقه خطرساز شوند. همین احتیاط شاید باعث 

شـــود وقت زیادی از بازی توپ در مرکز میدان باشد. از 

ایـــن رو در نیمه اول مخصوص احتمالا یکی، دو صحنه 

خطرنـــاک را روی دروازه ها ببینیـــم. در بین دو نیمه باز 

مربیان سعی خواهند کرد که احتیاط را در چاشنی کار 

خود قرار دهند. با شرایط موجود باید انتظار بازی پرگل را 

داشته باشیم، مگر اینکه اتفاق خاصی در زمین رخ دهد.« 

یحییی مربی بازی خوان تری است
وی همچنین در مقایســـه دو ســـرمربی و اینکه 

کدام یک از بازی خوانی موفق تر بوده اســـت، 

تصریح کرد: »پرسپولیس درطول فصل 

بازی های بیشتری را در نیمه دوم به 

گل برتری رســـیده و برنده از میدان 

خارج شده است. این نشان می دهد 

که یحیی تیمش را بهتر می شناســـد و در بین دو نیمه 

تصمیمات بهتری گرفته اســـت. البته استقلال هم در 

چنـــد بازی در نیمه دوم نتیجـــه را تغییر داده و عملکرد 

مربیان این تیم در این زمینه بد نبوده اســـت. شاید چون 

پرسپولیس درطول فصل نفرات مصدوم کمتری داشته، 

تیمی باثبات تر در این زمینه بوده است. فراموش نکنیم 

که استقلال در بازی های حساس نتوانسته نتیجه را تغییر 

داده و بازنده بوده و همین مســـاله باعث شد که نتوانند 

قهرمان لیگ شوند.«

کارشناسی فنی دربی 101 با اصغر مازیار: احتیاط حرف اول را در دربی می زند

نمی شود وز جذاب  بازی امر
  نقطه قوت پرسپولیس در دفاع است، استقلال در حمله

  یحیی در بین دو نیمه تصمیمات بهتری می گیرد
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